

GOLD RISES AS GEOPOLITICAL AND ECONOMIC CONCERNS PERSIST

Gold prices rose after hitting a record high last week, driven by increased demand for safe havens amid escalating geopolitical tensions, concerns over tariffs and trade disputes, and rising expectations of a Federal Reserve interest rate cut.

Spot gold prices rose 0.1 percent to \$2,986.53 per ounce. The precious metal had surpassed the \$3,000 per ounce barrier at the end of last week's trading, reaching a record high of \$3,004.86. Meanwhile, US gold futures fell 0.2 percent to \$2,994.60 per ounce.

[Source \(Al Arabiya.net Website, Edited\)](#)



الذهب يرتفع مع استمرار المخاوف الجيوسياسية والاقتصادية

ارتفعت أسعار الذهب، بعد أن لامست مستوى قياسياً الأسبوع الماضي، مدفوعة بزيادة الطلب على الملاذات الآمنة في ظل تصاعد التوترات الجيوسياسية، والقلق بشأن الرسوم الجمركية، والخلافات التجارية، إلى جانب ارتفاع التوقعات بخفض مجلس الاحتياطي الفيدرالي (البنك المركزي الأمريكي) لأسعار الفائدة.

وارتفعت أسعار الذهب في المعاملات الفورية بنسبة 0.1 في المئة لتصل إلى 2986.53 دولار للأونصة. وكان المعدن النفيس قد تجاوز حاجز 3000 دولار للأوقية بنهاية تعاملات الأسبوع الماضي، مسجلاً مستوى قياسياً عند 3004.86 دولار. في المقابل، تراجعت العقود الأمريكية الآجلة للذهب بنسبة 0.2 في المئة لتصل إلى 2994.60 دولار للأونصة.

[المصدر \(موقع العربية.نت، بتصرف\)](#)

GULF EXPATRIATE WORKERS REMITTANCES \$131.5 BILLION... THE HIGHEST GLOBALLY

A report issued by the Statistical Center for the Cooperation Council for the Arab States of the Gulf (GCC) revealed that the total remittances of expatriate workers in the Gulf Cooperation Council (GCC) countries reached \$131.5 billion by the end of 2023. Remittances from expatriate workers in the GCC countries are the highest globally, followed by remittances from the United States. Total remittances from expatriate workers in the GCC countries by the end of 2023 decreased by about half a billion US dollars compared to 2022, or 0.4 percent, following significant increases in 2021 and 2022, by 9.2 percent and 3.8 percent, respectively. The share of these remittances in the Gulf's GDP (at current prices) declined from 8.1 percent in 2020 to 6 percent in 2022, rising slightly in 2023 to remain at 6.2 percent.

[Source \(Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited\)](#)



تحويلات العمالة في الخليج 131.5 مليار دولار... الأعلى عالمياً

أظهر تقرير صادر عن المركز الإحصائي لدول مجلس التعاون لدول الخليج العربية، بلوغ مجموع تحويلات القوى العاملة الوافدة بدول مجلس التعاون لدول الخليج العربية إلى الخارج (131.5 مليار دولار أميركي) بنهاية عام 2023. وتعد تحويلات القوى العاملة الوافدة بدول المجلس الأعلى عالمياً يليه حجم التحويلات من الولايات المتحدة. وجاء إجمالي تحويلات القوى العاملة الوافدة بدول مجلس التعاون للخارج بنهاية عام 2023، متراجعاً بنحو نصف مليار دولار أميركي عن عام 2022، وبنسبة 0.4 في المئة، عقب الارتفاع الكبير الذي سجله في عامي 2021 و2022 بنسبة 9.2 في المئة و3.8 في المئة على التوالي. وتراجعت نسبة هذه التحويلات من الناتج المحلي الإجمالي الخليجي (بالأسعار الجارية) من 8.1 في المئة عام 2020 إلى 6 في المئة عام 2022، لترتفع بشكل طفيف في عام 2023 وتبقى عند 6.2 في المئة.

[المصدر \(صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف\)](#)

FOUR% EXPECTED GROWTH IN ARAB ECONOMIES THIS YEAR

The Arab Investment and Export Credit Guarantee Corporation (Dhaman) revealed that Arab GDP is expected to grow by 1.8%, exceeding \$3.5 trillion in 2024, despite the challenges and events witnessed in the region. This growth is expected to continue geographically concentrated in Saudi Arabia, the UAE, Egypt, Iraq, and Algeria, representing more than 72% of the region's total.

The corporation noted that overall expectations for Arab economic performance are positive for 2025, with an expected growth rate of 4.1%, driven by likely growth in 14 Arab countries, including nine oil-producing economies that alone contribute more than 78% of Arab GDP. This is amid cautious optimism about the easing of unrest and conflicts in the region, and the improvement of revenues from exports of oil, gas, goods, and services produced by the region.

[Source \(Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited\)](#)



4 في المئة ارتفاعاً متوقعاً في اقتصادات الدول العربية للعام الجاري

كشفت المؤسسة العربية لضمان الاستثمار وائتمان الصادرات (ضمان) عن نمو الناتج المحلي الإجمالي العربي بمعدل 1.8 في المئة، ليتجاوز 3.5 تريليون دولار عام 2024، رغم التحديات والأحداث التي شهدتها المنطقة، وذلك مع استمرار تركزه الجغرافي في السعودية، والإمارات، ومصر، والعراق، والجزائر، بحصة تجاوزت 72 في المئة من إجمالي المنطقة.

ونوهت المؤسسة إلى أنّ توقعات أداء الاقتصاد العربي في مجملها جاءت إيجابية بالنسبة لعام 2025، بمعدل نمو متوقع يبلغ

4.1 في المئة، مدفوعاً بالنمو المرجح في 14 دولة عربية منها 9 اقتصادات نفطية تساهم وحدها بأكثر من 78 في المئة من الناتج العربي. وذلك في ظل تفاؤل حذر بقلص حدة الاضطرابات والصراعات في المنطقة، وتحسن عائدات تصدير النفط والغاز والسلع والخدمات التي تنتجها المنطقة.

[المصدر \(صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف\)](#)

ANNUAL INFLATION IN SAUDI ARABIA STABILIZES AT 2 PERCENT IN

FEBRUARY

Inflation in Saudi Arabia stabilized at 2 percent year-on-year in February, for the second consecutive month. Data released by the General Authority for Statistics showed a decline in housing rents, which represent a significant weight in the inflation index, and a slowdown in their growth rate, recording 8.5 percent from 9.7 percent in January. Conversely, the food and beverages sector, the second largest group influencing the inflation rate, grew to 1 percent in February from 0.8 percent in January. Prices of various personal goods and services increased by 3.9 percent, driven by a 26.7 percent rise in the prices of jewelry, watches, and antiques.

Source (Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited)



التضخم السنوي في السعودية يستقر عند 2 في المئة خلال فبراير

استقرَّ معدل التضخم في المملكة العربية السعودية في شهر فبراير (شباط) الماضي، عند 2 في المئة على أساس سنوي، وذلك للشهر الثاني على التوالي. وأظهرت البيانات الصادرة عن الهيئة العامة للإحصاء، تراجعاً في إيجارات المساكن، التي تمثل وزناً مهماً من مؤشر التضخم، وتباطؤاً في معدل نموها إذ سجلت 8.5 في المئة من 9.7 في المئة خلال يناير (كانون الثاني). وفي المقابل، نما قسم الأغذية والمشروبات، التي تُعد ثاني أكبر المجموعات تأثيراً في معدل التضخم، إلى 1 في المئة في فبراير من 0.8 في المئة في يناير. وسجلت أسعار السلع وزيادة بنسبة 3.9 في المئة، مدفوعة بارتفاع أسعار المجوهرات والساعات والتحف الثمينة بنسبة 26.7 في المئة.

المصدر (صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف)

GREECE'S ECONOMY RETURNS TO NORMAL AFTER 15 YEARS

Moody's upgraded Greece's credit rating, becoming the latest major rating agency to remove the "junk" status of government bonds due to their unsecured nature. This revocation, which began 15 years ago during Greece's severe debt crisis, was considered by Finance Minister Kostis Hatzidakis to be a "significant" step toward the end of a major cycle for the Greek economy and confirms the country's return to European normality.

Moody's announced the upgrade of Greece's credit rating to Baa3 from Baa1, stating that the public finance situation, which had improved more rapidly than expected, was a key factor in its decision. The agency highlighted the government's political stance, institutional improvements, and the stability of the political environment. It expects Greece to continue achieving large primary surpluses, which will steadily reduce its high debt burden.

Source (Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited)



اقتصاد اليونان يعود لوضعه الطبيعي بعد 15 عاماً

رفعت وكالة "موديز" للتصنيف الائتماني تصنيف اليونان الائتماني وهي آخر وكالة تصنيف رئيسية تلغي وضع "عالية المخاطر لسندات حكومية" كونها غير مضمونة، والذي بدأ قبل 15 عاماً خلال أزمة ديون حادة في اليونان. واعتبر وزير المالية كوستيس هاتزيداكيس أن هذا الإلغاء يمثل نهاية دورة كبيرة للاقتصاد اليوناني، ويؤكد عودة البلاد إلى الوضع الطبيعي الأوروبي. وأعلنت "موديز" عن رفع التصنيف الائتماني لليونان إلى "بي إيه إيه 3" من "بي إيه 1"، مبيّنة أن وضع المالية العامة الذي تحسن بسرعة أكبر مما متوقع كان عاملاً رئيسياً في قرارها. وأبرزت الوكالة موقف الحكومة السياسي، والتحسينات المؤسسية، واستقرار البيئة السياسية. متوقعة أن تواصل اليونان تحقيق فوائض أولية كبيرة، سوف تقلص على نحو مطرد عبء ديونها المرتفعة.

المصدر (صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف)

IMF To AL ARABIYA: EGYPT COMMITTED TO COMPLETELY

ENDING FUEL SUBSIDIES BY DECEMBER 2025

Moody's upgraded Greece's credit rating, becoming the latest major rating agency to remove the "junk" status of government bonds due to their unsecured nature. This revocation, which began 15 years ago during Greece's severe debt crisis, was considered by Finance Minister Kostis Hatzidakis to be a "significant" step toward the end of a major cycle for the Greek economy and confirms the country's return to European normality.

Moody's announced the upgrade of Greece's credit rating to Baa3 from Baa1, stating that the public finance situation, which had improved more rapidly than expected, was a key factor in its decision. The agency highlighted the government's political stance, institutional improvements, and the stability of the political environment. It expects Greece to continue achieving large primary surpluses, which will steadily reduce its high debt burden.

Source (Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited)



الاقتصاد الصيني ينتعش في بداية 2025

سجل الاقتصاد الصيني انتعاشاً خلال الشهرين الأولين من العام، وفقاً للبيانات الصادرة عن المكتب الوطني للإحصاء. وارتفعت مبيعات التجزئة بنسبة 4.0 في المئة خلال الفترة من يناير (كانون الثاني) إلى فبراير شباط مقارنة بالعام الماضي، متجاوزة نمو 3.7 في المئة المسجل في ديسمبر (كانون الأول). أما الإنتاج الصناعي، فقد نما بنسبة 5.9 في المئة خلال الشهرين الأولين من العام مقارنة بالفترة نفسها من العام الماضي، وهو تباطؤ عن معدل النمو البالغ 6.2 في المئة في ديسمبر (كانون الأول).

وبين التقرير تسارع نمو الإنتاج الصناعي في قطاعي صناعة المعدات والتكنولوجيا المتقدمة، حيث سجلا ارتفاعاً سنوياً بنسبة 10.6 في المئة و 9.1 في المئة على التوالي.

المصدر (موقع CNBC Arabia، بتصرف)

OMAN'S RANKINGS IMPROVE IN GLOBAL COMPETITIVENESS

INDICATORS

The Sultanate of Oman has achieved remarkable progress in a number of international indicators. In 2024, it advanced 20 places in the Corruption Perceptions Index, ranking 50th globally out of 180 countries.

According to the National Competitiveness Office of the Omani Ministry of Economy, the Sultanate advanced more than 90 places in the Environmental Performance Index, ranking 55th globally. It also advanced four places in the Networked Readiness Index, ranking 50th out of 133 countries.

According to the office's data, Oman's score in economic freedom rose from 62.9 points to 65.4 points out of 100.

[Source \(Al-Arab Newspaper of London, Edited\)](#)

تحسّن مراكز سلطنة عُمان في مؤشرات التنافسية العالمية



حققت سلطنة عُمان تقدماً ملحوظاً في عدد من المؤشرات الدولية، إذ تمكنت عام 2024 من التقدم 20 مرتبة في مؤشر مدركات الفساد لتأتي في المرتبة 50 عالمياً من ضمن 180 دولة.

ووفق المكتب الوطني للتنافسية التابع لوزارة الاقتصاد العمانية، فقد تقدّمت السلطنة أكثر من 90 مرتبة في مؤشر الأداء البيئي لتصبح في المرتبة 55 عالمياً، وفي مؤشر جاهزية الشبكات تقدمت 4 مراتب لتصبح في المرتبة الخمسين من أصل 133 دولة.

وبحسب بيانات المكتب ارتفعت نتيجة سلطنة عُمان في الحرية الاقتصادية من 62.9 نقطة إلى 65.4 نقطة من مئة نقطة.

[المصدر \(صحيفة العرب اللندنية، بتصرّف\)](#)

GLOBAL TRADE IN 2024 TO EXPAND BEYOND EXPECTATIONS

The United Nations Conference on Trade and Development (UNCTAD) revealed in its latest assessment that global trade began 2025 on a stable footing, but challenges are mounting due to the protectionist sentiment sparked by US President Donald Trump.

According to UNCTAD, 2024 will witness a record expansion in global trade, reaching \$33 trillion, an increase of 3.7 percent over 2023, driven by developing economies and strong trade in services.

The organization's report, which included the latest developments in global trade through early March, indicated that, looking ahead, new risks loom, including trade imbalances, evolving policies, and geopolitical tensions.

[Source \(Al-Arab Newspaper of London, Edited\)](#)

التجارة العالمية في عام 2024 تتوسع على عكس التوقعات

كشفت منظمة التجارة والتنمية (أونكتاد) التابعة للأمم المتحدة في أحدث تقييم لها، عن أنّ التجارة العالمية بدأت خلال العام 2025 على أرضية مستقرة، غير أنّ التحديات تتزايد بفعل النزعة الحمائية التي أطلق شرارتها الرئيس الأميركي دونالد ترامب.

وبحسب "أونكتاد" شهد العام 2024 توسعاً قياسياً في التجارة العالمية بلغ 33 تريليون دولار بزيادة قدرها 3.7 في المئة عن عام 2023 مدفوعاً بالاقتصادات النامية وتجارة الخدمات القوية.

وبيّن تقرير المنظمة الذي اشتمل على أحدث تطورات التجارة العالمية حتى أوائل مارس الجاري، أنه وبالنظر إلى المستقبل فإنّ ثمة مخاطر جديدة تلوح في الأفق بما في ذلك اختلالات التجارة والسياسات المتطورة والتوترات الجيوسياسية.

[المصدر \(صحيفة العرب اللندنية، بتصرّف\)](#)

